
Lois Diéguez: premio "Blanco Amor" de novel a
"A selección dos premios, en moitos casos, non se fai ben"

Falamos con el un día, pola mañá,
non moi cedo. Queríamos preguntarlle
cousas sobor da súa obra e coñecer
algunhas das súas opinións encol da
mesma e doutros aspectos da literatura
galega en xeral. E comenzamos ca Can-
ción do Vagamundo, recentemente pre-
miada. Nela, Lois Diéguez enfrenta o
problema da transformación da vida no
último século. Parece que o autor
intenta facer unha revisión desta trans-
formación.

"Non dun xeito absoluto. Intento que
serva de análise da vida de todos estos
anos. Os problemas que acontecen ós
membros destas familia sitúanse no
contexto xeral da familia galega".

—¿Por qué unha análise tan crítica ós
medios de comunicación?.

"Coido que non é excesivamente crí-
tico. Creo que os medios de comunica-
ción están aí como moitas outras cousas,
e que teñen que estar sometidos a crí-
tica e a corrección constante. No caso
concreto do periodismo de intención
máis porque teñen máis responsabi-
lidade".

—E xa centrándose na súa obra, o
autor acláranos:

"A maior parte das anécdotas que
saen na novela son reais. Pódese estar
dacordo ou non, pero en moitos casos
nin sequera hai intención da miña
parte. Incluso os propios textos de
periódicos, algúns deles, saliron en xor-
nais de Galicia".

A Canción do Vagamundo foi galar-
donada fai pouco co premio "Blanco
Amor". ¿Daríalle tamén o autor un
premio por ser a súa mellor novela?.

"Creo que sí, dentro da vertente
narrativa é a novela da que estou máis
contento. Pero bueno, ten tamén que
someterse a crítica, e ten os seus fallos,
indudablemente".

DE calquer xeito, ¿qué ven sendo un
premio en realidade?, ¿a qué res-
ponde?, ¿a quén se Ile da?, ¿de qué
serve?. Lois Diéguez quería dicir moito
disto. En primeiro lugar parécelle un
sistema.

"Sometido a moitas presións de dis-
tinto tipo: políticas e económicas, fun-
damentalmente".

A nosa pregunta de se cría que podían
axudar a potenciación dunha literatura
nacional quedaba case respostada xa,
pero engade:

"Na maior parte dos casos non res-

ponde, quizá, a unha valoración real da
producción que hai nese momento. Eu
creo que como potenciación das litera-
turas hai outros métodos máis obxecti-
vos, como poden ser as axudas a propia
creación literaria. Coido que isto sí
parte dunha situación real".

A obxectividade é fundamental para
Lois Diéguez a hora de outorgar un
premio. E encol deste principio basea
toda súa crítica. Unha crítica de raíz
que tira por terra todo o sistema, e que
non deixa de sorprendernos un pouco,
vindo dun escritor que tan claramente
entróu no xogo.

"Eu creo que o que ten que dar e a
sociedade e a propia crítica unha vez
publicados os libros, cando están some-
tidos a distintos pareceres. Uns poucos
anos e a propia historia son os encarga-
dos de facer esa selección que, en moi-
tos casos, non se fai ben, por distintos
motivos, a través de xurados. Eu creo
que no caso concreto do noso país
debíase potenciala obra de creación,
desde organismos oficiales ou doutro
tipo, eso xa é a discutir, e a partir de aí o
premio real, sería o recoñecemento dun
traballo determinado que se fai".

ALFREDO Conde acada o Premio
Nacional de Literatura ó mesmo tempo
que os números de venta e os de títulos
publicados, da literatura galega en
xeral, alcanzan cotas cada día máis
altas, con Castelao como autor máis
lido. Lois Diéguez fai unha análise para
nós desta situación, desde o seu punto
de vista.

A nosa historia literaria ten un pro-
ceso que non se pode presentar como
descubrimento neste momento. A his-
toria está aí, e hai unha serie de nomes
que non son máis interesantes agora
que o foron, e que o son, e que están
presentes. Outra cousa e que no aspecto
político interese "premiar" a un tipo de
autores ou de obras por condicionamen-
tos políticos. Aí, evidentemente, xa hai
moitos interrogantes. O que non pode-
mos e dar a sociedade unha idea distinta
da que nos presenta a nosa propia histo-
ria. ¿Descúbrese de supeto a nosa litera-
tura?. Non. Eu penso que o que se está a
facer e aproveitalo por unha serie de
mecanismos que interesan de cara ós
próximos meses, falando de calendarios
políticos. Premiar a xente que, estando
no poder unha determinada opción,

interesa sacala a relucir máis que
outra.

Fala sen parar, dí unha cousa e outra
cousa sen tomar atento. As súas pala-
bras son claras, transparentes. Pero,
como se pensase que non se Ile enten-
dera de todo, engade aínda:

Todo isto pode ter un aspecto positivo.
Desde o momento que se fala de algo
que existe, pero que antes non se falaba
del fora de ámbitos territoriais, da pro-
pia nación galega, sempre é positivo,
indudablemente. Pero en moitos casos o
ser máis ou menos positivo, non se
corresponde coa xusteza. A ise premio
do que antes falábamos concurrían
outra serie de obras que, ó meu parecer,
son máis interesantes que a premiada.

CHEGABAMOS xa ó remate da nosa
conversa e non quixemos despedirnos
sen satisfacela nosa curiosidade encol
dun último punto. ¿Por qué dúas obras
inéditas?.

Tiven, e teño, problemas de edición.
O que pasa e que agora esto rompeuse
dalgún xeito co premio, que era por
outra parte o que quería conseguir.
Acabar unha obra e tela posibilidade de
vela publicada, e non gardala nun
caixón.

Os problemas de que falaba merecían
unha explicación máis completa, pero
Lois Diéguez non é precisamente un
home parco en palabras, e as súas ver-
bas encol dun tema, que de seguro gosta
discutir, nin quedaron cortas nin se
fixeron esperar.

Hai moitos impedimentos de carácter
ideolóxico, indudablemente. Antes fa-
laba de que se agora se lle daba un pre-
mio a X, isto ten moito que ver ca pos-
tura política. E non se lle vai dar a Y,
que ó mellor non está moi dacordo e cri-
tica a situación social que hai neste
momento.

Rise, mentras fala, da linguaxe mate-
mática que el mesmo opta por utilizar,
intentando calar nomes que, de calquer
xeito, quedaban dabondo a vista. E dixo
aínda:
Despóis hai unha imposición que

indirectamente parte de aí tamén, que
é o problema da normativa, un pro-
blema que se extrapola totalmente dos
seus cauces. Eu, evidentemente, non
son oficialista, normativista. E un punto
que están a introducir as propias edito-
riais, e a mesma Xunta de Galicia, para

que toda a producción literaria se faga,
por decreto —esto é a maior aberra-
ción— baixo unha normativa que eles
consideran que é a única boa.

Non son poucos os escritores e estu-
diosos do galego que manteñen con Lois
unha postura anti-oficialista, se ben na
maior parte dos casos unidos baixo as
teses integracionistas que constitúen
unha alternativa a normativa. O noso
autor parece seguir un camiño máis
individualista, fora das súas grandes
tendencias.

Despois de todo isto parece claro que
o premio de Lois Diéguez supón na súa
carreira, máis ca un premio, a ruptura
dunha linde na que se coidaba pechado,
a superación dun atranco.

A excepción do "Blanco Amor" os
outros premios que hai, polo menos
unha maioría aplastante, esixe xa a
escritura nunha normativa oficial. E
ésto non é cousa alternativa, senón
unha imposición política, aproveitada
tamén para a selección ideolóxica. As
miñas obras inéditas eran de moi difícil
saída, non por calidade, senón por toda
esta chea de motivos.

Parece que polo menos unha distas
dúas obras das que estamos a falar,
unha novela, está agora a publicarse.
Pola nosa parte non podemos senón
desexarlle que remate conquerindo á
fin, tanto ca Canción do Vagamundo
coma coa anunciada, o premio que,
segundo él mesmo, só o público lector
lle pode conceder.

H. García Porto
Rosa Suárez
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